Peter Wiegand and “Don Don Don“ 

translation into English by Paul Stowe from original German by Thomas Kraus

“Don Don Don“ are the 3 musical musketeers Peter Wiegand, Christian Ludwig Mayer und Georg Karger. Armed with extraordinary vocal chords and an arsenal of instruments from accordion, trumpet, saxophone, guitar and upright bass to assorted percussive gadgets such as a toy piano or a pocket clarinet, they prevail, like Don Quixote, over great adventure, drama and tragedy. Watching them is like watching a road movie that begins on the  periphery of Vienna, passes groggily the gateways of the Balkans, over the dusty roads of southern Europe, and has still not reached its destination in New York. 

“Don” Wiegand is Europe’s Tom Waits of Austro-German origin. Born in 1953, Wiegand is a singer and an actor with an expressive, rough and ready bass baritone voice and charismatic stage presence. His biography reads like Jack Kerouac’s novel “On the Road”; a turbulent youth spent in juvenile detention and foster homes, followed by a young adulthood of drifting from country to country and from job to job, working as painter, a coach driver and selling tofu. As a late starter in the music business he celebrated success with the short theatre piece “Wien ist nicht Chicago“ (“Vienna is not Chicago“), composed a musical, and played with Mongolian lady singer Nan Chi Lac and Nick McCarthy in his band “Franz Ferdinand“. His life story has been recounted in the 45 minute TV documentary “Flüchtend über Stock und Stein“ (“Fleeing Over Sticks and Stones“). 

Then there are the other two “Dons” with highly astute ears, old hands in the business. “Don” Karger’s musical background is as diverse as the variety of people he’s worked with, from pop singer Viktor Laszlo, to the Bavarian State Opera, Eurovision Song Contest singer Johnny Logan to various symphony orchestras. “Don” Mayer literally held all the keys to open musical doors in his hands by winning the Munich Gasteig music competition in 2002 and 2006. Many German and European personalities began to vie for his services. Gigs followed with klezmer musician Giora Feidman, travesty chanson singer Georgette Dee, comedian Bully Herbig, playwright, actor and cabaret performer Joerg Hube and the lady swing vocal trio “The Croonettes”.

This trio, a splinter group of the Munich musicians’ network “Die Konferenz”. Enjoy their blend of ballroom melodies, gangster stories, honky-tonk swing, songs from Vienna’s periphery, Balkan boogie and excessive polka; an inimitable, crooked and wrinkled post-Dadaistic pop genre. 

Peter Wiegand und Don Don Don 

Don Don Don – das sind die drei musikalischen Musketiere Peter Wiegand, Christian Ludwig Mayer und Georg Karger. Bewaffnet mit außergewöhnlichen Stimmbändern, Akkordeon, Trompete, Saxophon, Gitarren, Spielzeugklavier, Taschenklarinette, Kontrabass und erschütternden Kleingeräten bestehen sie quijoteske Abenteuer, Dramen und Tragödien. Wenn sie in Erscheinung treten, nimmt ein musikalisches Roadmovie seinen Anfang, das in irgendeinem Beisl der Wiener Vorstadt beginnt, das Tor zum Balkan trunken durchschreitet, über staubige Landstraßen der europäischen Südstaaten führt und in New York noch lange nicht endet. 

Don Wiegand ist der europäische Tom Waits deutsch-österreichischer Herkunft. Der 1953 geborene Sänger und Schauspieler mit dem abgrundtiefen, ungehobelten und höchst ausdrucksstarken Bassbariton, ungeheurer Bühnenpräsenz und einer Biografie wie aus einem Roman von Jack Kerouac (Jugendgefängnis, Schwererziehbarenheim, Herumtreiber, Liegewagenschaffner, Tofu-Produzent, Anstreicher...) feierte als musikalisch Spätberufener mit dem Dramulett „Wien ist nicht Chicago“ Erfolge, verfasste ein eigenes Musical, musizierte mit der mongolischen Sängerin Nan Chi Lac und Nick McCarthy von „Franz Ferdinand“. Sein Leben dokumentiert der 45-minütige Fernsehfilm „Flüchtend über Stock und Stein“. Faustdick haben es auch die beiden anderen Herren hinter den exzellenten Ohren: Don Kargers musikalisches Umfeld changiert zwischen Viktor Laszlo und Bayerischer Staatsoper, Johnny Logan und Symphonieorchestern. Don Mayer hat als Gewinner des Gasteig-Wettbewerbs 2002 und 2006 wahrhaftig alle Tasten im Schrank: Giora Feidman, Georgette Dee, Bully Herbig, Jörg Hube, The Croonettes buhlten daher (erfolgreich) um seine Dienste. Im Dreiergespann zelebrieren die Herren – eine Splittergruppe des Münchner Musikernetzwerks „Die Konferenz“ – eine Melange aus Ballroom-Melodien, Ganovengeschichten und Spelunkenswing, Wiener Vorstadtsongs, Balkan-Boogie und Polkaexzess, eine unnachahmliche Art von postdadaistischem Popsound ohne Bügeleisen und Gleichrichter erschaffend. 

(Thomas Kraus)

